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a fì de la dic¡adura de Franco va srgni-

ficar moltes coses. Catalunya va canvìa;

en molts sentirs. Vam recuperar la

llengua, els costums ¡ l.t trád¡.¡on s.lany 1979
es van constituir els primers ajuntamenrs de-
mocràtics i Marcel.lí Borrell va tenìr clar que
havia arriba¡ el momenr de moure fils; de co-

mençar a trucar portes, a veure si sonava la
campana.

lany 1982, el Marcel.lí, juntamenr amb
altres actors, ¡enia una companyìa de teatre
independent: l'Esquella Teatre.'Amb l'arribada

de la democràcia, pràcticament tot estava per

fer. Vam presentar un projecte a l'ajuntament
de Lleida per formar una aula de teatre i vam

tindre la sort de connectar amb el Jaume
Magre, que era el tinen¡ d'alcalde r regidor de

Cul¡ura de lèpoca, que va acollir el projecte
amb força encusiasme'] recorda el Marcel.lí.
Eren els inicis del que, al cap de trenta anys, s'ha

convertit en un projecre de gran envergadura:
lAula Municipal de Teatre de Lleida. Però això

ells, en aquella època, encara no ho sabien.

Tot va començar en un espai del mercat
de Santa Teresa, amb una sabata i una espar-

denya, que diu lêxpressió, i creient que l'expe-

riència no duraria gaire. Quì es podra pensar

que un projecte que s'inicìava amb tants pocs

recursos s'acabaria convertint en el principal
referent del teatre a la província de Lleida? I qui

li havia de dir al Marcel.líque passaria vinc anys

de la seva vida dirigint lAula?
lany 1998 lAula es va desplaçar a les

instal'lacions on és actualment, a lþdrfici annex
al tearre de l'EscorxadoI des d'on ha visc, any

rere any, eixamplar les seves fronceres.

Us sona la Matilde, la jove que ven tabac

a lþs¡anc de la seva àvia a la sèrie'Amar en tl-
empos revuelcos" de TVE? Lactriu que li dóna
vida és lAida Flix, una noia de vinc-i-quatre anys

nascuda a Torrebesses i que s'ha forma¡ com
a actriu a lAula de Tearre de Lleida.

Ella havia fe¡ teatre tota la vida, des de nena
ja a l'escola del poble, però el fe¡ de viure fora

de Lleida li va impedir poder estudiar a lAula.
' "La mare m'havia de dur en cotxe cap a Lleida

a fer les activitats extraescolars, i no li podia
demanar tant'; explica "Per això no va ser fins

a'tercer d'ESO, quan vaig començar a anar a

l'rnscitut a Lleida, que vaig iniciar la meva for-
mació a lAula'i Hi va estar duran¡ dos anys, i

durant dos més va actuar amb la companyia
lnestable 21 de lAula. "Va ser lAnconio Cómez
qui em va anìmar a apuncar-m'hì. Ens vam co-

lNlClS. Sobre aquestes línies, el regidor
laume Magre amb Marcel.lí Borrell,
l'impulsor de lAula. A la dreta,
Margarida Troguet i Eduard Muntada.
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Entrevista a Antonio Gómez
Director de lAula Municipal de Teacre de Lleida

Des del seu punt de vista, quina ha estat l'evolució de lAula al llarg d'aquests trenta
anys?

LAula de Teatre ha aconseguit a Lleida un arrelament increïble. Conec poques escoles

de teatre que tinguin tanta relació amb la ciutat. Només cal veure tot el recorregut de

gent de totes les edats que fa teatre. És un fet inusual a les escoles de teatre quejo conec

aquía Espanya. I d'altra banda, la relació que tenim amb les insritucions també és molt
important. Tenim un arrelament molt gran a la ciutat.
Vostè és director de lAula des de fa tres anys. Quina és la seva tasca?
(Riu). Que complexl Per començar, hi ha una tasca molt important de coordinació.
L'any passat vam arribar a tenir 2.000 alumnes i uns 30 professionals. També és

fonamental fomentar el creixement de les activitats. Nosaltres no ens quedem de

braços plegats amb el que tenim. Sempre intentem tnnovat proposar coses noves,

perquè és un fet intrínsec del teatre: provocar, que hi hagi moviment, perquè si no, les

coses sþstanquen. Per exemple, ara estem treballant per aconseguir un reconeixement

acadèmic per als nostres alumnes.
Cofn creu gue serà lAula d'aquí a 30 anys?

(Riu).Jo me la imagino encara més gran. Crec que ocuparà més espais i també que

diversificarà la seva proposta i que passarà a ser lAula dArts Escèniques. Segurament, si

el camíes va fent, a lAula s'hi farà featre, circ, dansa... Serà multidisciplinar, però perquè

pense que el teatre va cap aquí.

Les propostes escèniques tiren
més cada cop cap a un art més

multidisciplinar. Cada vegada les

arts es van contamrnant -entre
cometes- entre elles.

Què és el que fa que lAula de Te-

atre sigui diferent?
A nivell estatal, el que lAula està

aportant és el fet de trencar amb
el paradigma que diu que per fer
teatre de forma seriosa s'ha de
començar als divuit anys. Això
nosaltres ho estem començant a
canviar a base del treball que fem
amb el teatre de nens i el teatre de
joves, que és un teatre de base que

a fora no es produeix. Això
provoca que, per exemple, la
companyia Petiestablel 2 guanyi
prem is compet¡nt contra
companyies adultesl És una cosa

extraordinària. I nosaltres pensem
quq igual que amb la música, si no
comences des de pet¡t, et costarà
ser un bon músic professional, i

passa el mateix amb els futbolistes
i els ballarins; doncs creiem que en

el teatre hauria de ser el mateix,
perquè el nivell interpretatiu pugi i

sigui més bo del que és

actualment. És molt important
canviar-ho, això, en aquest país si

volem tenir futur en el teatre.
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nèixer durant un taller i em va dir que si mãgra-
dava el teatre, que valia la pena'i

I no s'hi va pensar dues vegades. Però lAida
és una noia inquieta, i aviat es va voler inde-
pendiczar i volar a Barcelona a esrudiar joieria,

teatre musical i cinema. I no li ha anac gens ma-
lament. A parc de la companyia lnescable 21

de lAula, lAida ha fer rea¡re amb les compa-
nyies Xip-Xap, laZum-Zum Tearre, o la com-
panyia Pissarra, i ha deburat al cinema amb
"Mil cre¡ins'i de Ventura Pons, o "El secrer dels
24 esglaons", de Santiago Lapeira, entre dal-
tres. Actualment rreballa a les sèries'Amar en
tiempos revueltos" i "Kubala, Moreno i Man-
chón'i de TV3. "UAula Municipal de Tearre de
Lleida és una gran família. Es crea un vincle
molr fort amb els professors i amb els com-
panys i aprens molces coset tant en l'aspecce

tearral com a veure la vida d'una altra manera'i
conclou.

Entrevista a Llubí"Casás
Alumne de lAula Municipal de Teatre de Lleida

AAAB T\OAAES 3 ANYSJA
SABTAQUËVOL|A FER',
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lAida Flix formada a lAula,
creballa a'Amar en tiempos
revueltos" ia "Kubala,

Moreno iManchón"

Són molts els actors iacrrius que han passar

per les instal.lacions de lAula de Teacre i, mal-
grat que viure dãquesta disciplina és complicar,
hi ha diverses companyies cearrals que han

, sorgit dãlguna fornada d'aquesta escola.'Ac-
tualmenc, a Lleida; hi ha més d'una vincena de
companyies'l diu la.Mercè Ballespí, la cap dês,
¡udis de lAula.

En els seus inicis, lAula disposava de rres

branques principals de creball: la formariva, la
de producció d'especracles -amb una com-
panyia que es deia Estable- i la de progra-
mació a través de la qual sêncarregava de pro-
gramar to¡ el teatre que es feia a Lleida. Però

amb el temps les coses van anar canviant. "Les

competències de programació van ser rrans-
ferides al Teacre de l'Escorxador i la branca
de producció també va acabar desapareixenr
ja que hi va haver un moment en què van eclo-
sionar moltes companyies noves, rambé grà-
cies a la tasca que es¡ava fent lAula, i la com-
panyia Estable va acabar desapareixenr'l ex-

*plica la Mercè Ballespí.

Aixídoncs, l'única branca que es manré in-
tacca ique ha anat creixenr al llarg del temps
ha estat la vessant forma¡iva. UAula forma per-
sones des dels 3 als 90 anys (no hi ha límic
d'edac) i disposa d'un currículum pedagògic
molt ben elaborar que adequa els contingucs
que s'imparteixen a cada una de les edars.

"El que ens falca és poder homologar els

En Llubí acaba de fer 21 anys. En fa divuit
que estudia a lAula, cosa que el

converteixen un dels pocs alumnes que
han fet el recorregut pedagògic complet.
Com és que va començar a estudiar a
lAula?
De petit era un nen mogut, inquiet. De fet
encara ho sóc ara! Una vegada els meus
pares em van portar a veure un assaig obert
de teatre que feien els de lAula i em va fas-
cinar. Li vaig dir a la meva mare: 'jo vull fer

això!'1 I des de llavors ja no ho he deixat.
Amb tan sols tres anys ja vaig tenir clar què
era el gue volia fer.
Al llarg de tot el procés pedagögic, què
li han semblat els estudis que sfimpar-
teixen a lAula?
El teatre per a nens està molt bé perquè
t'ensenyen a gaudir del teatre, a passar,
t'ho bé damunt lþscenari. A mesura que
creixes ja es van tornant més rigorosos i

incideixen més en els textos, en la tècnica.
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Þel que fa als joves, fan uria sèrie

dãctivitats que acosten la cultura i la

creació als adolescents, i.això és molt
positiu. I els estudis d'art dramàtic han
anac millorant al llarg del temps i

actualment tenen molta qualitat.
Ha estat cursant altres estudis a banda
dels teatrals?
Vaig fer dos cursos del grau de
Matemàtiques, però les vaig haver de
deixar per manca de temps. Espero poder
reenganxar-les un dia o altre perquè són

el meu hobby i m'agraden molt.l lãny
vinent començaré un curs a Barcelona, a

lþscola MOVEO, que fa una
especialització del teatre del gest, que és

el que a mi m'agrada.
S'hi vol dedicar professionalment?

IOVES. lAula té alumnes
de totes les edats que, a
més de fer classes, actuen
amb la companyia juvenil
Inestable 21, que ha rebut
diversos premis.

Sí, ho tinc molt clar.

Què cal tenir per dedicar-se al teatre?
Una vegada em van dir que per poder
viure del teatre fa falta una part de talent,
una part de sort i una part molt
ímportant de treball.
I vostè té talent?
(.Riu). No ho sé, el que síque tinc és força
facilitat i naturalitat. Moltes coses em

surten per instint.
Com veu el panorama actual a nivellte-
atral?
El teatre està bastant malament, sobretot
ara amb la crisi. Cada vegada costa més
produir i vendre espectacles. Però encara
que el govern no pressuposti tants diners,
la gent necessita la cultura ja que és una
cosa intrínseca a la naturalesa humana.
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estudis dArt Dramàric i que es converreixin en

esrudis reglats perquè els nostres alumnes pu-
guin obtenir una ¡itulació'l explica la Mercè
Ballespí. Tot i que acrualment la Mercè és la
cap dêstudis de lAula, fa uns anys va ser qui va
prendre el relleu del Marcel.lí Borrell, agafanr
la direcció del centre durant set anys. Tanr el

Marcel.ll com ella, com l'acrual dlrecror; lAn-
¡onio Cómez, han llui¡ar des de sempre per
aconsegui r aquesta regularització dels esrudis,
"però això dispara molt el pressuposr ì és com-
plicar'i diu el Marcel.lí. "Es tracta d'un problema

econòmic caldria un espai nou i una inversió
bastan¡ més importanc. Lajuncamenr no ho
pot afronrar i són la Dipuració i la Cenerali¡a¡
qui ho hauria de cirar endavant'l

Malgrar això, però, lAula ta formació formal
î-- tc'-¿ ::-c-: a:a:: cels cursòs imoar-

¡i¡s al mareix cenrre, rambé fan incursions a la

vessant formal de lþducació, és a dir; als cen-
tres escolars i ins¡irur. "Reali¡zem projecres re-
arrals dins l'horari lectiu de les escoles, crè-
dits de síntesi i accions formacives per a edu-
cadors per explicar pedagogia teatral'l comenra
la Mercè. A parc, rambé fan un curs de reatre
per a pares d'alumnes ja que molts, veienr com
n'escaven de contents els seus fills amb els

cursos als quals assisrien, van decidir que rambé
ho volien provar.

A més, lAula disposa de dues companyies
teatrals pròpies: la Pe¡iesrable 12, en què ac-
tuen els nens fins a doze anys, i la lnesrable 2.1,

dirigida a joves de tins a vinr-i-un anys. De fer,

aquesta darrera enguany ¡ambé està de cele-
bració ja quees compleixen els deu anys de la

seva creació. Aquesces dues companyies van
ser creades per recuperar la branca de pro-
ducció i proporcionar lbporrunitat als alumnes
de poder aplicar el que han après'a lþscola.

Accualment lAul¿ de Tearre compta amb
aproxlmadament 2.000 alumnes i un ¡oral
d'una trentena de professors que rreballen dia
rere dia per continuar fenr gran aquesr espiai

de divulgació de cultura, creacivitar i arr. Ara
en celebren renra, però els anys no han passar

en va i el projecre que un dia van iniciar uns
apassionats d'aquesta disciplina es¡à ben con-
solidac. Aixíque no queda res més que felicitar-
los i animar-los a seguir rreballanr amb la ma-
teixa empenta per convertir aquesta aula en

cot un referent dins el tearre català
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Tres ex-alumnes de lAula Municipalde
Teatre de Lleida van decidir, ara ja fa setze

anys, convertir la seva passió en ofici i

crear la companyia de comediants La

Baldufa. Una aposta arriscada, aquesta de

dedicar+e al món de la faràndula, però

ells no van vacil.lar. "Ho vam començar en

una edat en què ets més temerari, en què

escoltes més el cor que el cap. Però no

me'n penedeixo gens, d'haver Pres
aquesta decisió", assegura l'Enric Blasi.

LAula Municipal de Teatre els va servir de

trampolí per fer el salt del món amateur al

professional. Va ser d'aquesta manera que

l'Enric, juntament amb el Carles Pijuan i

Entrevista a Enric Blasi
Ac¡or

l'Emiliano Pardo, va crear La Baldufa l'any

lgg6,unacompanyia de Lleida que fa

teatre dþscenari per a tots els públics'

En aquella època a lAula hi feien uns

monogràfics que acostaven els alumnes a

la realitat professional. "Van ser

, oportunitats molt bones perquè vam

poder aprgndre de professionals com
Pepe Rubianes o Comediants. Jo recordo

que vaig decidir dedicar-me al teatre
després d'assistir a un d'aquests

monogràfics amb la Fura dels Baus",

explica l'Enric. Ell treballava en una

empresa de fred industrial però la feina no

li agradava gens i va optar pel canvi. I ja no

hi ha hagut marxa enrere. Des de llavors La

Baldufa ha produit més de deu

espectacles i ha recorregut mig món.

Espanya, Portugal, França, ltàlia, Mèxic,

Finlàndia, la Xina, Polònia, el Sàhara,

Anglaterra, Bèlgica, Alemanya, Hongria i

Àustria. El seu teatre familiar de sala els ha

proporcionat més de deu premis. "Potser

els més importants són el Premi al Millor
Espectacle i el Premi a la Millor
Escenografia que ens van concedir al

Festival de Feten de Gijón, l'any 2001", diu.

Moltes hores de feina, molta dedicació i

il'lusió. Potser és que aquests són els

ingredients de lèxit.
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